
UNIWERSYTET SZCZECIŃSKI
- INSTYTUT GOSPODARKI PRZESTRZENNEJ 

I GEOGRAFII SPOŁECZNO-EKONOMICZNEJ
ul. Cukrowa 8, 71-004 Szczecin PROTOKÓŁ nr 5/2019

z posiedzenia Rady Naukowej Instytutu Gospodarki Przestrzennej 
i Geografii Społeczno-Ekonomicznej 

Uniwersytetu Szczecińskiego 
z dnia 12.12.2019 r.

Posiedzenie Rady Naukowej poprowadził Przewodniczący dr hab. Przemysław Pluskota, 
prof. US.
Obecni członkowie Rady zgodnie z listą obecności. Lista w załączeniu do protokołu.
Obecni członkowie Rady Naukowej Instytutu jednomyślnie przyjęli porządek obrad.

Posiedzenie przebiegło zgodnie z przedstawionym harmonogramem:
I. Komunikaty
II. Uchwała Rady Naukowej Instytutu w sprawie zaopiniowania projektu planu 

działalności badawczej Instytutu na okres do 31 grudnia 2020 r.
III. Uchwała Rady Naukowej Instytutu w sprawie zasad dysponowania środkami 

finansowymi na prowadzenie pracy badawczej przez Instytut w roku 2020.
IV. Zatwierdzenie protokołu nr 4/2019 z posiedzenia Rady Naukowej Instytutu 

Gospodarki Przestrzennej i Geografii Społeczno-Ekonomicznej z dnia 14 
listopada 2019 r.

V. Sprawy różne.

I. Komunikaty

1. Pani prof. dr hab. Grażyna Rosa jako Dyrektor Instytutu wręczyła list gratulacyjny JM 
Rektora dr hab. Michałowi Kupcowi z okazji 25 lat pracy zawodowej.

2. W związku z zatwierdzeniem struktury Instytutu, Pani prof. dr hab. Grażyna Rosa 
wręczyła nominacje/pieczątki Kierownikom Katedr:

• dr hab., prof. US Beata Meyer - Kierownik Katedry Gospodarki Przestrzennej;
• dr hab., prof. US Igor Kavetskyy - Kierownik Katedry Geografii Społeczno- 

Ekonomicznej;
• prof. dr hab. Juliusz Engelhardt - Kierownik Katedry Polityki Społeczno- 

Ekonomicznej.

3. Powołanie Kierowników Zespołów, które funkcjonują w ramach katedr:
w Katedrze Gospodarki Przestrzennej powołano:

• prof. dr hab. Grażyna Rosa - Kierownik Zespołu Marketingu Usług 
w Przestrzeni Europejskiej;

• dr hab., prof. US Rafał Klóska - Kierownik Zespołu Statystyki Regionalnej 
i Prognoz Gospodarczych;

• dr hab., prof. US Beata Meyer - Kierownik Zespołu Urbanizacji Przestrzeni;
• dr hab., prof. US Adam Stecyk - kierownik Zespołu Technologii Informacyjno- 

Komunikacyjnych

w Katedrze Polityki Społeczno-Ekonomicznej powołano:
• dr hab., prof. US Przemysław Pluskota - Kierownik Zespołu Finansów 

Samorządu Terytorialnego;
• dr hab., prof. US Jacek Buko - Kierownik Zespołu Polityki Przestrzennej;
• prof. dr hab. Juliusz Engelhardt - Kierownik Zespołu Infrastruktury Społeczno- 

Ekonomicznej.
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4. Dr hab., prof. US Przemysław Pluskota poinformował w imieniu Pani Dyrektor 
o spotkaniu świątecznym, które odbędzie się w dniu 19 grudnia o godz. 
12:00 w sali S306 , III piętro w budynku SIL, dla wszystkich pracowników Instytutu.

II. Uchwała Rady Naukowej Instytutu w sprawie zaopiniowania projektu planu 
działalności badawczej Instytutu na okres do 31 grudnia 2020 r.

Zgodnie ze Statutem Uniwersytetu Szczecińskiego Dyrektor Instytutu przygotowuje projekt 
planu działalności badawczej dla Instytutu. Przewodniczący Rady poprosił Dyrektor Instytutu 
Panią prof. dr hab. Grażynę Rosę o przedstawienie przygotowanego projektu planu 
działalności badawczej na okres do 31 grudnia 2020 roku. Pani Dyrektor zabrała głos. 
We wstępie powiedziała, że projekt działalności badawczej jest przygotowany na jeden rok, 
po którym następuje parametryzacja, dlatego też jest jednoznacznie ukierunkowany na to, 
żeby jak najlepiej wypaść. Następnie Pani Dyrektor przedstawiła plan działalności badawczej 
w formie prezentacji:

ANALIZA SYTUACJI BIEŻĄCEJ
Podstawa prawna działalności instytutu:

• Instytut Gospodarki Przestrzennej i Geografii Społeczno-Ekonomicznej jest 
podstawową jednostką organizacyjną Uniwersytetu Szczecińskiego, prowadzącą 
działalność badawczą w ramach dyscypliny nauki geografia społeczno- 
ekonomiczna i gospodarka przestrzenna.

Do podstawowych zadań Instytutu należy również:
• tworzenie warunków do rozwoju naukowego nauczycieli akademickich będących 

pracownikami Instytutu;
• współdziałanie z innymi jednostkami organizacyjnymi Uniwersytetu w prowadzeniu 

procesu kształcenia studentów i doktorantów oraz uczestników studiów 
podyplomowych;

• współdziałanie ze szkołami doktorskimi w organizowaniu i prowadzeniu 
działalności naukowej przez doktorantów, w tym włączanie doktorantów do prac 
badawczych prowadzonych przez pracowników instytutu;

• inicjowanie i prowadzenie działalności naukowej przez studentów, w tym 
w szczególności przez organizowanie i opiekę nad działalnością kół naukowych.

Podstawą prawną utworzenia Instytutu były następujące akty prawne:
• Ustawa z dnia 20 lipca 2018 roku Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (Dz. U. 

2018 poz. 1668 ze zm.);
• Statut Uniwersytetu Szczecińskiego stanowiący Załącznik do Uchwały Nr 58/2019 

Senatu Uniwersytetu Szczecińskiego z dnia 30 maja 2019 roku w sprawie przyjęcia 
Statutu Uniwersytetu Szczecińskiego;

• Zarządzenie Nr 73/2019 Rektora Uniwersytetu Szczecińskiego z dnia 18 czerwca 
2019 roku.

• W skład Instytutu wchodzi 57 pracowników dawnych wydziałów Uniwersytetu 
Szczecińskiego: Wydziału Zarządzania i Ekonomiki Usług oraz Wydziału Nauk 
o Ziemi w tym: 56 zatrudnionych na stanowisku badawczo-dydaktycznym 1 osoba 
jako pracownik dydaktyczny.

Strukturę Instytutu tworzą trzy katedry:
• Katedra Polityki Społeczno-Ekonomicznej,
• Katedra Gospodarki Przestrzennej,
• Katedra Geografii Społeczno-Ekonomicznej.
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MISJA INSTYTUTU
Prowadzenie niezależnej i stojącej na wysokim poziomie działalności naukowej w dyscyplinie 
naukowej geografia społeczno-ekonomiczna i gospodarka przestrzenna, zarówno w zakresie 
badań podstawowych jak i bezpośredniego oddziaływania na gospodarkę regionalną 
i ponadregionalną przez współpracę z praktyką gospodarczą oraz kształcenie nowoczesnej, 
odpowiedzialnej, wykwalifikowanej kadry.
Mocne i słabe strony Instytutu
Mocne strony:

• duży udział pracowników z tytułem naukowym profesora, stopniem naukowym 
doktora habilitowanego i doktora z szerokimi kontaktami ze sferą gospodarki,

• aktywny udział kadry w konferencjach naukowych,
• środki finansowe z projektu RID na działalność naukowa,
• istniejące kontakty naukowe pracowników z innymi ośrodkami badawczymi z kraju 

i z zagranicy,
• aktywne współdziałanie z krajowymi i europejskimi organizacjami akademickimi. 

Słabe strony:
• nowa struktura, będąca w trakcie formowania i wypracowywania systemów 

działania,
• brak systemowych rozwiązań w zakresie zaangażowania kadry naukowo- 

dydaktycznej w umiędzynarodowienie badań naukowych,
• brak systemowych rozwiązań w zakresie współpracy kadry naukowo-dydaktycznej 

z otoczeniem,
• niezadowalająca cytowalność publikacji pracowników Instytutu.

CELE PROWADZENIA DZIAŁALNOŚCI NAUKOWEJ
Cel nadrzędny
uzyskanie przez dyscyplinę Geografia społeczno-ekonomiczna i gospodarka 
przestrzenna jak najwyższej oceny w wyniku ewaluacji dającej samodzielność 
naukową.
Cele podrzędne

• Zapewnienie jak największej liczby wartościowych slotów publikacyjnych 
pracowników badawczo-dydaktycznych (sloty = najwięcej punktów).

• Zwiększenie liczby publikacji naukowych w renomowanych czasopismach z listy 
ministerialnej.

• Uczestnictwo pracowników badawczo-dydaktycznych w konferencjach 
zagranicznych i krajowych.

• Zwiększenie wpływu działalności naukowej Instytutu na funkcjonowanie
społeczeństwa i gospodarki.

• Zwiększenie efektów finansowych badań naukowych i prac rozwojowych
realizowanych przez pracowników Instytutu.

DZIAŁANIA ZMIERZAJĄCE DO REALIZACJI CELÓW
• Założenia dotyczące budowy silnej pozycji naukowej Instytutu:

■ Kryterium I (70%) - poziom naukowy prowadzonej działalności naukowej
■ Kryterium II (10%) - efekty finansowe badań naukowych i prac rozwojowych
■ Kryterium III (20%) - wpływ działalności naukowej na funkcjonowanie 

społeczeństwa i gospodarki

3



MONITORING REALIZACJI CELÓW INSTYTUTU
Instytut dąży do:

• wyeliminowania sytuacji, w której pracownicy nie są aktywni publikacyjnie (tzw. NO);
• uzyskania przez jak największą liczbę pracowników trzech pełnych slotów o jak 

najwyższej wartości punktowej; zwiększenia liczby monografii, których 
autorami/współautorami są pracownicy Instytutu.

Założenia te będą realizowane przez:
• spotkania dyrekcji Instytutu z kierownikami katedr,
• spotkania dyrekcji Instytutu z kierownikami zespołów,
• spotkania dyrekcji Instytutu z indywidualnymi pracownikami,
• spotkania naukowe (szczególnie z pracownikami przed awansami naukowymi),
• stałą analizę slotów publikacyjnych, analizę postępów w wypełnianiu założonej 

strategii.

Po zakończeniu prezentacji przez Panią Dyrektor głos zabrał Przewodniczący Rady 
informując, że przygotowany dokument, po zaopiniowaniu przez Radę Naukową i Prorektora 
ds. Nauki, zostanie przekazany JM Rektorowi.
W związku z brakiem wypowiedzi w sprawie, Pan dr hab., prof. US Przemysław Pluskota 
zarządził głosowanie dotyczące przyjęcia uchwały w sprawie zaopiniowania projektu planu 
działalność badawczej Instytutu na okres do 31 grudnia 2020.

W głosowaniu jawnym uchwała o pozytywnym zaopiniowaniu projektu planu działalności 
badawczej Instytutu Gospodarki Przestrzennej i Geografii Społeczno-Ekonomicznej na okres 
do 31 grudnia 2020 r. została przyjęta jednomyślnie.

III. Uchwała Rady Naukowej Instytutu w sprawie zasad dysponowania 
środkami finansowymi na prowadzenie pracy badawczej przez Instytut 
w roku 2020

Przewodniczący Rady udzielił głosu Dyrektor Instytutu prof. dr hab. Grażynie Rosie. Pani 
Dyrektor poinformowała, że Instytut otrzymał na rok 2020 dotację w wysokości 260 tys. zł 
i zaproponowała, by do podziału na pracowników było 100 tys. Podział byłby dokonany na 
podstawie punktów z BOP za publikacje, za lata 2017- 2018. Pozostałe 160 tys. zł 
pozostałyby w tzw. rezerwie do dyspozycji Dyrektora Instytutu i wykorzystywane do 
finansowania publikacji wysokopunktowanych, monografii lub artykułów w czasopismach 
powyżej 70 punktów, które są kosztowne.
Propozycja Pani Dyrektor została poddana dyskusji. Głos zabrał prof. dr hab. Marek 
Dutkowski pytając, czy wszyscy pracownicy mają możliwość uzyskania środków finansowych 
z RID. Pani prof. dr hab. Rosa odpowiedziała, że w 2020 roku wszyscy będą mieli możliwość 
przystąpienia do konkursu, a o finansowaniu zdecyduje komisja powołana do oceny 
wniosków.
W związku z brakiem kolejnych wypowiedzi w sprawie, Pan dr hab., prof. US Przemysław 
Pluskota zarządził głosowanie dotyczące przyjęcia uchwały w sprawie zasad dysponowania 
środkami finansowymi na prowadzenie pracy badawczej przez Instytut w roku 2020.

W głosowaniu jawnym uchwała o pozytywnym zaopiniowaniu zasad dysponowania środkami 
finansowymi na prowadzenie pracy badawczej przez Instytut w roku 2020 została podjęta 
jednomyślnie.
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IV. Zatwierdzenie protokołu nr 4/2019 z posiedzenia Rady Naukowej Instytutu 
Gospodarki Przestrzennej i Geografii Społeczno-Ekonomicznej z dnia 
14 listopada 2019 r.

W związku z brakiem uwag do protokołu nr 4/2019 z dnia 14 listopada 2019 r., 
Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu, który w głosowaniu 
jawnym został przyjęty jednogłośnie.

V. Sprawy różne

Głos zabrał dr hab., prof. US Rafał Klóska w sprawach dydaktycznych. Poinformował, 
że trwają zaawansowane prace zespołu kierunkowego pod kierownictwem dr hab., prof. US 
Pawła Czaplińskiego nad utworzeniem nowego kierunku studiów i wkrótce do pracowników 
zostanie skierowana prośba o wypełnienie sylabusów do określonych przedmiotów tego 
kierunku.

Druga sprawa poruszona przez Pana prof. Klóskę dotyczyła tematów prac swoich 
seminarzystów, które miały być przesłane do Zastępcy Dyrektora, następnie do 
zatwierdzenia do Rady Dydaktycznej i do sekcji kształcenia. Większość pracowników już 
tego dokonała i prośba do pozostałych, by jak najszybciej podały tematy prac 
seminarzystów, ponieważ według przyjętego harmonogramu, jest to już ostatnia chwila.

Następnie głos zabrał Przewodniczący Rady dr hab., prof. US Przemysław Pluskota 
i poinformował, że JM Rektor wydał zarządzenie nr 195/2019 z dnia 29 listopada 2019 r. 
w sprawie okresowej oceny nauczycieli akademickich prowadzonej w Uniwersytecie 
Szczecińskim. Zarządzenie obowiązuje od 1 grudnia 2019 roku. System tej oceny był 
dyskutowany na listopadowej Radzie Instytutu, nawet wystosowano opinię na temat 
wysokości parametrów stosowanych przy ocenie.
Pani Dyrektor Rosa zwróciła uwagę na punkt 8 tego zarządzenia, który mówi, że Dyrektor 
Instytutu, po zasięgnięciu opinii Rady, może zwrócić się do Rektora o podniesienie progu 
punktowego dla Instytutu. Według zarządzenia pkt. 7, nauczyciel akademicki powinien 
osiągnąć co najmniej 25 punktów. Pani Dyrektor zapewniła, że w najbliższym czasie nie 
planuje wykorzystać tego punktu, ale nie jest wykluczone, że w późniejszym terminie będzie 
dążyła do podniesienia tego progu.
Dr hab., prof. US Rafał Klóska zaznaczył, że podniesienia progu nie będzie, ale na 
spotkaniach indywidualnych z pracownikami były stawiane pewne wymagania i pracownicy 
składali deklaracje dotyczące publikacji. To zostaje podtrzymane i w styczniu następnego 
roku zostanie zweryfikowane. Dyrekcja będzie mobilizować pracowników do publikacji o jak 
najwyższej liczbie punktów.

Przewodniczący Rady przekazał też informację, że w godzinach porannych bieżącego dnia, 
odbyła się promocja doktorów i doktorów habilitowanych na Uniwersytecie Szczecińskim.

Pani prof. Rosa poinformowała Radę, że 11 grudnia odbyła się Komisja Habilitacyjna Pani 
dr Anny Drab-Kurowskiej, współpracownika i członka Rady Instytutu. Komisja rekomenduje 
dorobek Pani Doktor do nadania stopnia doktora habilitowanego. Dalsze postępowanie 
zostanie przeprowadzone w Instytucie Ekonomii i Finansów Uniwersytetu Szczecińskiego.

Następnie głos zabrał prof. dr hab. Marek Dutkowski wracając do tematu porannej promocji 
doktorów i doktorów habilitowanych i zwrócił uwagę na to, że w obecnym okresie, stopnie 
naukowe nadawane są w instytutach, nie związanych z dyscypliną, którą pracownik 
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zadeklarował. Do dyskusji dołączyła Pani prof. dr hab. Jolanta Zieziula, zwracając uwagę na 
problematyczną nazwę dyscypliny. Dyskusję zakończyła Pani prof. dr hab. Grażyna Rosa, 
żywiąc nadzieję, że sytuacja się wkrótce unormuje i tematy prowadzonych postępowań będą 
pasowały do dyscypliny. Sytuacja jest trudna ale przejściowa.

W związku z brakiem zgłoszonych innych spraw i wyczerpanym porządkiem obrad, 
Przewodniczący Rady dr hab., prof. US Przemysław Pluskota, zakończył posiedzenie Rady.

Protokół sporządziła:
Krystyna Janczak
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